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مهدی« روانه رقابت سودای ســیمرغ جشنواره فیلم فجر شد و مورد 
توجه قرار گرفت. صفری یکی از آسیب های آثار دفاع مقدس را نگاه 
سیاست گذاران سینمایی دانســت که ترجیح می دهند کار به سمت 

سریال های آپارتمانی دفاع مقدس پیش برود.
وي در توضیح بیشــتر افــزود: وقتي فیلمســاز و تهیه کننده اي 
مي خواهد درباره تبعات و اثرات جنگ فیلم بســازد و یا از دل جنگ 
عبور کــرده و موقعیت های عملیاتی را نشــان دهد بــا ممیزي ها و 
سختگیري هایي روبه رو مي شود چرا که مسائلي وجود دارد که پذیرفتن 
آن براي برخي سخت است. به همین دلیل تهیه کننده تلاش می کند 
سراغ برهه ای از جنگ برود که ایمن تر است و به جای جنگ واقعی در 

ابعاد رزم و میدان به موضوعات دفاع مقدس بپردازد. 
صفری در خصوص دشواری های ساخت اثر دفاع مقدسی یا جنگی 
تصریح  کرد: مسئله این است که بدنه سینما و حتی سریال سازی در 
تلویزیون توان ساخت این مجموعه ها را ندارد، چون دائماً این کارها 
ساخته و تمرین نشده و  شما برای هر سکانس مسئله خواهیدداشت. 
چه در زمینه بخش های ســتادی که مرتبط می شــود بــا نهادهای 
تصمیم گیر، چه در خود بدنه تکنیکال کار که خود همکاران ما هستند، 

چون آمادگی ساخت این کارها وجود ندارد، مشکلات زیاد است.
این تهیه کننده ادامه داد: وضعیت تولید اثر جنگی به شکلی است 
که شما باید همه چیز را بسازید و خلق کنید. شما نه شهرک سینمایی 
درست و حسابی با کارکرد مناســب در اختیار دارید و نه پشتیبانی 
درستی از کارها می شــود. تمام وقت ما باید درگیر نامه نگاری، اجازه 
از ارگان ها و نهادهای دولتی و نظامی باشد و چون فرایند تولید فیلم 
جنگی با فیلم آپارتمانی متفاوت است همه عوامل برای رسیدن به نقطه 
مطلوب ضریب می گیرند و چند برابر از شما وقت و انرژی و حتی بودجه 
می طلبد. وی مسئله مالی و بودجه را خیلی در تولید آثار دفاع مقدسی 
مهم ندانست و گفت: اینکه ســینمای دفاع مقدس بودجه بیشتری 

می خواهد را قبول ندارم چون اکنون برای آثار سینمایی دیگر بودجه ای 
بیشتر یا هم اندازه با فیلم جنگی صرف می شــود. به نظرم آنچه یک 
کارگردان را از ساخت اثر جنگی منصرف می کند بیشتر عدم همراهی 
با تهیه کننده و سازوکارهای دست و پاگیری است که هر سکانس فیلم 
جنگی را طاقت فرسا می کند. صفری با بیان اینکه ساخت فیلم  های 
دفاع مقدسی ضرورتی انکارناپذیر است اما چرا چرخه تولید این ژانر 
این میزان سخت و پیچیده است گفت: ما می گوییم ضروری است که 
حتماً این آثار ساخته شود اما چرا تهیه کننده ای که یک اثر موفق دفاع 
مقدسی دارد دیگر سراغ این ژانر نمی رود؟ برای اینکه سختی و حاشیه 
کار برایش زیاد است. ممکن است وقتی اثر اکران شد همه از او قدردانی 
کنند اما آن دوسال مرارت و سختی برای تولید اثر بردباری بیشتری را 
می طلبد. تهیه کننده »عاشورا« تأکید کرد: هالیوود هنوز سالی یک بار 
فیلم هایی درباره جنگ جهانی می ســازد. اتفاقاً »موقعیت مهدی« 
و»عاشورا« نشان داد که فیلم جنگی چه میزان می تواند جذاب باشد. 
ما قهرمان  هایی چون باکری کم نداریم که می توانند برای مخاطب و 

مردم جذاب باشند. 
وی افزود: شخصیت های بی شماری در این هشت سال بودند که 
هرکدام قصه جذاب و ماندگاری دارند و اگر اراده ای برای معرفی این 
قهرمانان باشد به شرط سپردن به دســت افراد کارآزموده، حتما آثار 
خوبی تولید خواهد شد خودم هر زمان این آثار را می بینم، لذت می برم 

و به نظرم حتی به لحاظ تجاری هم تولید این آثار توجیه دارد. 

حبیب الله بهمنی:
سینمای دفاع مقدس دچار سیاست زدگی و نوسانات 

مدیریتی است
حبیب الله بهمنی کارگردان سینما، سینمای دفاع مقدس را منحصر 
به سینما ایران دانست و اظهار کرد: سینمای دفاع مقدس با سینمای 
جنگ که عمدتاً با استاندارد های غرب تعریف شده اند، متفاوت است و 
دلیل آن این است که معیار های سینمای دفاع مقدس بر پایه فرهنگی 

دینی و بومی کشورمان شکل گرفته است.
وی افزود: این ســینما دوران طلایی ای پشــت سرگذاشته و آثار 
درخشانی در این ســینما رشد کرده اند که ســبب افتخار سینمای 
کشورمان هستند. گونه ای که توانسته از ارزش های انقلاب دفاع کند.

بهمنی تصریح کــرد: علی رغم بضاعتی که این ژانــر دارد و حتی 
می تواند منطقه را تغذیه کند اما جایگاه آن، شکل مناسبی ندارد. دلیل 
این وضعیت نیز از آنجا نشات می گیرد که این گونه سینمایی نتوانسته 
همخوانی مناســبی با زمان حال داشته باشــد و بهترین آثار تنها به 
سینمای دهه ۶0 و ۷0 مربوط می شود، در حالی که سینما می توانست 
با نگاه درســت به این حوزه، امروز در این ژانر حرف های زیادی برای 
گفتن داشته باشد. کارگردان فیلم »ســیب و سلما« سینمای دفاع 
مقدس را دچار سیاست زدگی و نوسانات مدیریتی دانست و گفت: اگر 
مسئولین فرهنگی کشور تصمیم بگیرند که این سینما را سر و سامانی 
بدهند قطعا فضای این سینما حال و هوایی بهتر از امروز پیدا می کند 
اما بحث بر سر این اســت که باید از فیلمسازانی که به این حوزه ورود 
می کنند حمایت شود چه فیلمســازی که از قدیم در این حوزه فیلم 
می ساخته و هنوز علاقه مند به این ژانر است و چه فیلمسازان جوانی 
که تصمیم می گیرند به دسته اول بپیوندند و فیلمسازی در این حوزه را 
تجربه کنند. وی افزود: فیلمسازان ما خلاقیت دارند اما مدیریت کار نو 
و متفاوت را نمی پذیرد. در نهایت کسی در این فضا می ماند که انگیزه  
شخصی دارد. وقتی بدنه مدیریت بســته و محدود باشد هیچ اتفاق 
مثبتی در این حوزه رخ نمی دهد و این سستی و رخوت به بدنه تولیدات 
هم منتقل می شــود. بهمنی در پاسخ به این ســؤال که آیا سینمای 
دفاع مقدس برای جذب نســل جوان موفق بوده، گفت: دقیقاً یکی از 
مشکلاتی که باعث شده، سینمای دفاع مقدس به حاشیه رانده شود 
همین نکته است و ما از این زاویه دچار رکود هستیم. سینمای دفاع 
مقدس نیازمند یک خانه تکانی و بازسازی در مدیریت است و این گونه 
سینمایی نتوانسته خود را با استاندارد های روز این ژانر همخوان کند. 
این مسئله نیز تنها به سخت افزار و مسائل لجستیکی خلاصه نمی شود، 
بلکه در نوع نگاه هم هنرمندان ســینمای دفــاع مقدس باید فضای 
جدیدی را خلق کنند تا فیلمسازان جوان جذب آن شوند. کارگردان 
»زندان ۷0۷« در ادامه درباره موانع در سینمای دفاع مقدس توضیح 
داد:  یکی از مهمترین موانع در ذهن مدیریتی وجود دارد در استراتژی 
و برنامه هایی که برای سینما طراحی می شود وجود دارد برخی مواقع 
این گفته را می شــنویم که ســینمای دفاع مقدس مخاطب لازم را 
ندارد، به نظرم این گفته نوعی بی انصافی محض است، چون اکر نیاز 
واقعی مخاطب را پاسخ دهیم و با ذائقه سازی روی آن سرمایه گذاری 
کنیم موفق خواهیم شد. اما وقتی ما خود با تولید کار های کم کیفیت 
مخاطب را به دیدن فیلم های صرفاً مفرح تشویق می کنیم نمی توانیم 

از سطح سلیقه مردم ایرادی بگیریم.  وی افزود: اگر این ژانر به درستی 
ادامه پیدا کند و در کنار عزم لازم برای توجه به این سینما تفکر مناسب 
را هم با آن همراهی کنیم آن وقت نیاز واقعی سینمای دفاع مقدس 
یعنی آشنا شدن با مرواریدهای پنهان مانده در صدف دفاع مقدس و 

صید آن ها فراهم می شود اما متاسفانه این اتفاق رخ نداده است.
بهمنی در پایان گفت: ما با کمبود نیروی انسانی خلاق روبرو نیستیم 
بلکه آنچه این سینما را ضعیف نگه داشته است نبودن عزم لازم در بدنه 
مدیریت و وجود سلیقه هاي مختلف است در حالی که اگر عزم و جدیتی 
برای پرداختن به این سینما باشد هم تولیدات افزایش می یابد و هم ما 
شاهد کارگردانانی خواهیم بود که اثار در خور توجهی تولید می کنند.

عباس ریاحی:
نگاه تک بعدی به شخصیت های جنگی آسیب زاست

عباس ریاحی نویسنده سریال »سوران« که فیلمنامه این اثر را از 
کتاب »عصرهای کریسکان« به قلم کیانوش گلزار راغب اقتباس کرده، 
نگارش در سینمای دفاع مقدس را چندان سهل ندیده  اظهار داشت: 
فیلمنامه نویسی در حوزه خاص دفاع مقدس مشکلات و چالش های 
خود را دارد. شاید بشــود از چالش های فراوانی نام برد، اما مهم ترین 
آن ها داشتن نگاه تک بعدی به شــخصیت ها، سوژه ها و داستان های 
منحصر به دفاع مقدس است. بخشی از این چالش به دستورالعمل های 
مدیران و بخشی دیگر به ذهنیت نویسنده ها برمی گردد. اینکه مدیران 
و تصمیم گیرندگان سینما تا چه حد دست فیلمنامه نویس را باز می 
گذارند و اینکه نویســنده یک اثر چقدر با حال و هوای جنگ عجین 
است همگی می تواند روی فیلمنامه مؤثر باشد. وی با بیان اینکه لزوما 
نباید  فیلمنامه نویس دفاع مقدس خودش مؤلف یک اثر مکتوب باشد 
اظهار داشت: تنها بایدی که نویسنده ملزم به رعایت آن است، نگارش 
فیلمنامه جذاب و گیرا، در شأن مخاطب و در شأن آن اثر است. ممکن 
است نویسنده در مواجهه با یک کتاب خوب دست به تولید اثر اقتباسی 
بزند و وقتی دیگر، فیلمنامه از آن خودش باشد که در کل اقتباسی یا 

تألیفی بودن اثر مهم نیست بلکه چفت و بست فیلمنامه مهم است.
ریاحی در پاسخ به این پرسش که آشنایی نویسنده دفاع مقدسی 
با سازوکار فیلم های جنگی چقدر در پیدایش یک اثر موفق موثر است 
گفت: هرکس باید با قواعد و قانون بازی آشنا باشد. هرچه نویسنده بر 

ژانر و ساختار اثر مسلط تر، به طبع سناریو هم موفق تر است. 
نویسنده کتاب »پیش از آن که بخوابیم« یکی از ضعف های سینمای 
دفاع مقدس را اقتباس های سینمایی انگشت شمار در این حوزه دانست 
و اظهار داشت: به همان دلیل که اساسا اقتباس در سینمای ما چندان 
جدی گرفته نشده  است این فضا در سینمای دفاع مقدس هم کمرنگ 
است. هرچند این سد در سال های اخیر شکسته شده و اهالی سینما به 
شکل سیستماتیک متوجه اهمیت و لزوم اقتباس شده اند اما سینمای 
دفاع مقدس همچنان در این زمینه جای کار دارد. وی با اشاره به لزوم 
وفاداری نویسنده به اثر اقتباسی افزود: اقتباسی موفق است که وفادار 
بماند. نویسنده باید چیزهای مهمی را در قصه در نظر بگیرد تا به آن ها 
وفادار بماند. به طور مثال در سریال »سوران« قصه سعید سردشتی 
قصه جالبی بود اما  اینکه چه میزان به کتاب وفادار بودم بحث اساسی 
است. نویسنده ابتدا باید معیارهای مهمی را در قصه در نظر بگیرد که به 
کتاب وفادار باشد. این کار هنرمند است که باید یک تصویر ذهنی بسازد 
و ارتقا دهد تا وقتی بیننده فیلــم را می بیند ، چیزی که هنرمند اجرا 
می کند، دور از ذهن نباشد. ریاحی تولید آثار اقتباسی در سینمای دفاع 
مقدس را در علاقه مندی مخاطب به خواندن کتاب های حوزه پایداری 
مؤثر دانست و گفت: سینما فراگیرترین هنر است و تاثیری غیرقابل 
انکار بر جوامع دارد. فقط کافی است فروش کتاب هایی که این شانس را 
داشته اند تا داستان شان روی پرده ی سینما بروند را با قبل شان مقایسه 
کنیم تا متوجه شوید که یک اثر اقتباسی که اکران می شود چقدر در 
معرفی و شــناخت مخاطب از آن کتاب مؤثر است.  نویسنده سریال 
»سوران« نقش کارگردان و تهیه کننده در همراهی با فیلمنامه نویس 
برای تولید یک اثر اقتباسی را مهم دانست و افزود: نویسندگی همراه 
خودش یک تنهایی شخصی و درونی دارد، چه لطفی بالاتر از این که 
نویسنده در حین کار، کارگردان و تهیه کننده اثر را در مقام ملازمت 
داشته باشد. بهترین توقع از کارگردان و تهیه کننده در حین نگارش، 
داشتن نگاه انتقادیِ همراه با ایده به قصه است. اگر این اتفاق در مسیر 
تولید رخ دهد و نویسنده و کارگردان با هم ممزوج شوند اثری درخور 
توجه تولید خواهد شد.  وی متذکر شد: فیلمنامه یک اثر جنگی به ذات 
اثر هنری نیست، بلکه متنی فنی اســت که برای یک گروه مشخص 
نوشته می شود. این متن فنی می تواند از ذهن نویسنده نشأت گرفته 
باشد یا برگرفته از ذهن نویسنده ی یک اثر مکتوب باشد. در سینمای 
دفاع مقدس هر دو وجه فیلمنامه اقتباسی و فیلم نامه اورجینال اعتبار 

دارد و سینمای دفاع مقدس به هر دوی آن ها نیازمند است.


